



اسم المدرس:
رقم المقرر: 0408322
الساعات المكتبية:
موعد المحاضرة:
رقم القاعة:

جامعة الزرقاء الخاصة
كلية الاقتصاد و العلوم الإدارية
قسم المصارف الإسلامية
اسم المقرر المالية العامة في الإسلام
المتطلب السابق: لا يوجد

وصف المقرر:

يتضمن هذا المساق التعريف بإيرادات الدولة الإسلامية الدورية وغير الدورية، وتصنيفاتها كالزكاة والخراج والفيء، ونفقات الدولة الإسلامية وأنواعها، كما يتضمن موازنة الدولة الإسلامية ومقارنة القواعد التي تبنى عليها الموازنة مع الأنظمة الوضعية، كما يتضمن التعريف بموضوع الرقابة المالية في الدولة الإسلامية، وتعرض للسياسة المالية والتنفيذية في النظام المالي الإسلامي.

أهداف المقرر:

1. تعريف النظام المالي الإسلامي، مقارنة مع النظم الأخرى، مع توضيح وظائف الدولة في الإسلام.
2. التعرف على قيام الدولة الإسلامية بتحقيق الإيرادات العامة الدورية وغير الدورية وكيفية إنفاقها.
3. التعرف على مراحل إعداد الموازنة العامة في الدولة الإسلامية، وأنواع الرقابة عليها منذ إعدادها وخلال تنفيذها، وبعد الانتهاء من تنفيذها.
4. التعرف على أدوات السياسة المالية والنقدية في النظام المالي الإسلامي.

مخرجات التعليم:

A- المعرفة

- 1 - المعرفة بالمفاهيم : التعرف على المفاهيم العامة المتعلقة بالمالية العامة التقليدية والإسلامية.
- 2 - المعرفة بالنظريات والمبادئ : التعرف على النظريات الناطمة للمالية العامة الإسلامية وأهم مبادئها.
- 3 - المعرفة بالإجراءات : القدرة على التعامل مع مدخلات ومخرجات الميزانية العامة الإسلامية.

B- المهارات الإدراكية

- 1 - التحليل الفكري الناقد : تحليل بناء الموازنات العامة للدولة الإسلامية، والقدرة على إعادة إنتاج مالية عامة معاصرة مبنية على أصول علمية صحيحة ومتوافقة مع أهداف المالية العامة المعاصرة.

C-مهارات التعامل مع الآخرين وتحمل المسؤولية

- 1 - تحمل مسؤولية التعلم والتطوير الذاتي والمهني : يؤمن بدوره الفاعل في إنجاح العمل.
- 2 - التصرف بمسؤولية في العلاقات الشخصية والمهنية : يبادر نحو انجاز أي عمل متعثر، على اعتبار أنه جزء من الفريق.
- 3 - الالتزام بالقيم الأخلاقية العالية على المستوى الشخصي العام ك يحترم الرأي الأخر، ويستوعب أهمية التعددية الفكرية.

D-مهارات الاتصال وتقنية المعلومات والمهارات العددية

- 1 - الاتصال بفاعلية شفويا وكتابيا: قادر على كسر حاجز الخجل، لإيصال وجهة نظره أمام مدرائه وزملائه
- 2 - استخدام تقنية الاتصال والمعلومات : إدراكه لأهمية الوقت وكيفية تنظيم وقته تحت ضغط العمل.
- 3 - الاتصال بفاعلية : يبهر للآخرين ضرورة إتباع قواعد العمل الأمرة والناهية.

E-المهارات الحركية والنفسية

- 1 - قدرته على التعبير اللغوي وتعلم فن الخطابة والكتابة الرسمية.
- 2 - تطوير أساليب حديثه في انجاز علمه باستخدام التكنولوجيا.

الجدول الزمني للمقرر

الأسبوع	عدد الساعات	مخرجات التعليم	المواضيع	أسلوب التدريس	طرق التعليم
الأول	3	A1 A2	علم المالية العامة الإيرادات في المالية العامة التقليدية: أنواعها، تصنيفاتها	مناقشات عامة	تفكير إبداعي لجذب الطالب نحو التخصص
الثاني	3	A1 A2	الإيرادات في المالية العامة التقليدية، الضرائب	مراجعة للمحاضرة السابقة ثم شرح المحاضرة الحالية	تحضير مسبق من الطالب
الثالث	3	A1 A2 B1 D1	علم المالية العامة الإسلامية الدولة في المفهوم التقليدي وفي الإسلام وظائف الدولة	سيتم عقد امتحان واحد على الأقل خلال الفصل بشكل مفاجئ	
الرابع	3	A1 A2	الإيرادات الدورية في المالية العامة الإسلامية: الزكاة الإيرادات الدورية في المالية العامة الإسلامية: الجزية		
الخامس	3	A1 A2 D3	الإيرادات الدورية في المالية العامة الإسلامية: الخراج الإيرادات الدورية في المالية العامة الإسلامية: العشور، الرسوم		
السادس	3	A1 B1 D2	الإيرادات غير الدورية في المالية العامة الإسلامية: الغنائم، والفيء الإيرادات غير الدورية في المالية العامة الإسلامية: القروض العامة والصكوك الإيرادات غير الدورية في المالية العامة الإسلامية: الضرائب وإيرادات الأملاك		
السابع	3	A1 B1	الضرائب والزكاة النظام الضريبي الوضعي		

		النظام الضريبي الإسلامي	A1 B1	3	الثامن
		النفقات في الدولة الإسلامية	A1	3	التاسع
		الموازنة العامة التقليدية الموازنة العامة للدولة الإسلامية	A1 B1	3	العاشر
		الموازنة العامة للدولة الإسلامية	A1 B1	3	حادي عشر
		الرقابة المالية في الدولة الإسلامية	A1 B1	3	ثاني عشر
		السياسة المالية والنقدية في النظام الوضعي: المفهوم والأدوات السياسة المالية والنقدية في النظام الإسلامي: المفهوم والأدوات	A1 B1	3	ثالث عشر

المرجع الرئيسي :

1. الكتاب المقرر: المالية العامة من منظور إسلامي، د. محمود الوادي، وآخرون، دار صفاء، عمان، ط1، 2010م.

مراجع أخرى للمادة:

1. تدبير المال العام في الرؤية الإسلامية وعلاقته بالشرعية، د. حميد أبكريم، 2009م
2. المدخل إلى المالية العامة الإسلامية، د. وليد الشايجي، دار النفايس، عمان، 2005م
3. المالية العامة والنظام المالي في الإسلام، د. محمود الوادي، ود. زكريا عزام، دار المسيرة، 2000م
4. قراءات في المالية العامة في الإسلام، محمود جولييد، 1995م
5. أسس النظم المالية والاقتصادية في الإسلام، د. جعفر حسين إسماعيل، 1994م
6. أصول المالية العامة الإسلامية، غازي عناية، دار ابن حزم، 1993م

طرق التقييم:

<u>موعد الامتحان</u>	<u>العلامة</u>	<u>الامتحان</u>
	20	<u>الامتحان الأول</u>
	20	<u>الامتحان الثاني</u>
	10	<u>علامة المشاركة</u>
		<u>Quiz</u>
	50	<u>الامتحان النهائي</u>



Zarqa University
Faculty of Economics and Administrative Sciences
Department of Islamic banks
Course Name: Public finance in Islam

Name Teacher:
Course Number:0408322
Office hours:
The date of the lecture:
Hall Number:

Course Description

This course includes the definition of revenues of the Islamic State of periodic and non-periodic, and their ratings zakat and abscess and shade, and the expenses of the Islamic state and the types, also includes a balancing of the Islamic state and compared the rules upon which to build the budget with contemporary legal systems, also includes a definition of the subject of financial supervision in the Islamic state, and presents financial and operational policy in the Islamic financial system.

Course Objectives

- 1-Islamic financial system definition, compared with other systems, with surrounding state functions in Islam.
2. .altaraf on the establishment of the Islamic state to achieve public revenues rotating and non-rotating and how to spend.
3. .altaraf stages of the general budget in the Islamic state set up, and the types of oversight since developed and implemented during, and after the completion of its implementation.
4. .altaraf on fiscal and monetary policy tools in the Islamic financial system.

Education outcomes:

A- knowledge:

1. knowledge of concepts: identify the general concepts related to conventional and Islamic public finances.
2. knowledge of theories and principles: Identify the Islamic theories governing the public finances and the most important principles.
3. knowledge actions: the ability to deal with the inputs and outputs of the Muslim Public budget.

B - cognitive skills:

1. intellectual critical analysis: building public budgets Islamic state analysis, and the ability to re-finance the production of General set out the correct and consistent with the scientific origins of contemporary modern public financial goals.

C- interpersonal skills and responsibility:

1. take responsibility for self-learning and professional development: in turn, believes the actor in the success of the work.
2. to act responsibly in the personal and professional relationships: initiates towards the completion of any faltering labor, on the grounds that it is part of the team.
3. Commitment to high moral values on the overall level of personal he respected the opinions of others, and accommodates the importance of intellectual pluralism.

D- IT and numerical skills, communication skills:

1. communicate effectively orally and in writing: unable to break the barrier of shame, to deliver his point of view in front of officers, directors and colleagues
2. The use of information and communication technology: awareness of the importance of time and how to organize his time under the pressure of work.
3. communicate effectively: to justify the need for others to follow who tells business rules.

E- motor and mental skills:

1. The ability to linguistic expression and learn the art of public speaking and formal writing.
2. develop modern methods in accomplishing his knowledge by using technology.

The timetable for a decision

the week	The number of hours	Education outcomes	the subjects	Teaching style	teaching methods
first	3	A1 A2	Public finance science Revenue in the traditional public finances: types, classifications	Public discussions	Creative thinking to attract students towards specialization
Second	3	A1 A2	Revenue in the traditional public finance, taxation	Review of the previous lecture and then explain the current lecture Will be held and at least one exam during the unexpectedly	Prior preparation of the student
Third	3	A1 A2 B1 D1	islamic public finance science State in the traditional concept in Islam State functions		
fourth	3	A1 A2	Cyclical revenues in the Muslim Public Finance: Zakat Cyclical revenues in the Muslim Public Finance: tribute		
Fifth	3	A1 A2 D3	Cyclical revenues in the Muslim Public Finance: abscess Cyclical revenues in the Muslim Public		

			Finance: tithing, fees		
Sixth	3	A1 B1 D2	Revenue is rotating in the Islamic public finances: the spoils, and shade Revenue is rotating in the Muslim Public Finance: public loans and instruments Revenue is rotating in the Muslim Public Finance: Tax and Revenue property		
Seventh	3	A1 B1	Tax and zakat The tax system postural		
Eighth	3	A1 B1	Islamic tax system		
IX	3	A1	Expenditures in the Islamic state		
tenth	3	A1 B1	Traditional general budget The general budget of the Islamic state		
eleven	3	A1 B1	The general budget of the Islamic state		
twelfth	3	A1 B1	Financial control in the Islamic state		
thirteen	3	A1 B1	Fiscal and monetary policy in the positivist system: concept and tools- fiscal and monetary policy in the Islamic system: concept and tools		

The main reference:

1. textbook: public finance from an Islamic perspective, d. Mahmoud valley, et al., Dar Al Safa, Oman, i 1.2010 m.

Assessment methods:

the exam	The mark	Exam date
The first exam	20	
The second exam	20	
Post mark	10	
Quiz		
final exam	50	